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پاشازادهدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:استقلالدرخطدفاعیمشکلجاگیریداردولیصعودمیکند

دایی را در دربی ها مهار کردیم، اولونگا هم باید مهار می شد 
امیدوارمپستهاییکهدرفدراسیونمیدهند،بحقباشد درتبریزقولپشتیبانیدادهبودند،بعیداستماشینسازیبماند

عملکردخطدفاعیاستقلالدرفصلجاریرقابتهایلیگبرترپرنوسان

بودهوفرازونشـــیبزیادیداشته،ایندرحالیاستکهحالاآبیپوشانبا

همینخطدفاعیپرنوســـانبهلیگقهرمانانآسیارسیدهاندواشتباهات

فردیدرکناربرخیمســـائلتاکتیکیدرخطدفاعیدراینرقابتهابلای

جاناستقلالشدهومشکلاتیرابهوجودآوردهاستوچهبسااگردرخشش

بازیکنانخطحملهوفازهجومیاینتیمنبود،امروزنتایجدیگریدرکارنامه

اســـتقلالبهثبتمیرسید.درخصوصعلتضعفدرخطدفاعاستقلال

بایکیازبهترینمدافعانتاریخاینباشگاهیعنیمهدیپاشازادهدقایقی

همکلامشـــدیم،هرچنداینفرصترامناســـبدیدیمتادرخصوصبرخی

اتفاقاتازجملهجداییاوازماشینسازیوانتخابچوکایتالشبرایادامه

فعالیتسرمربیگریوسایرمسائلپیراموناستقلالباویصحبتکنیم.

گفتوگوی»فرهیختگان«باپاشازادهرادرادامهمیخوانید.

چطورشدکهبیشترازچندهفتهدرماشینسازیدوامنیاوردیدوچهعواملی

باعثشـــدازاینتیمجداشوید؟هرچندهمهمیداننددراینتیمتبریزی

شرایطامسالپایدارنیست.

بله، درســـت اســـت. البته قرار بود شرایط پایدار شود اما این اتفاق نیفتاد و درواقع 

طبق صحبت هایی که قبلا انجام دادیم و قرار بود اقداماتی انجام شـــود، این امر 

محقق نشد و درمجموع حمایت هایی که باید، صورت نگرفت و به همین خاطر من 

از این تیم جدا شـــدم. در هر صورت طبق صحبت های اولیه که انجام داده بودیم، 

باید پشتیبانی خوبی از تیم صورت می گرفت تا به این وسیله بتوانیم بازیکن جذب 

کنیم یا از لحاظ مالی به تیم و بازیکنان تزریق مناســـب صورت بگیرد اما درنهایت 

هیچ کدام از این اتفاقات رخ نداد و زمانی هم که این موضوع رخ نداد و حرف هایی 

که زدیم به آنها عمل نشـــد، دیگر دلیلی ندیدم در هر شرایطی بمانم، چون آدمی 

نیســـتم که در هر شرایطی بمانم و کار کنم که مثلا با خودم بگویم چون لیگ برتر 

است پس بمانم و با هر وضعیتی کار کنم. 

درستمیگوییدامایکسریمسائلرامیتوانازقبلپیشبینیکرد.شما

پیشبینینکردهبودیدکهدرماشینسازیاتفاقاتخوبیرخنخواهدداد؟

وقتی من مستقیم با مالک باشگاه صحبت کردم و قول دادند اتفاقاتی بیفتد اما این 

اتفاقات نیفتاد، من دیگر چه بگویم. پیش بینی برای موقعی هســـت که می گویند 

بیـــا می خواهیم این کار را انجام بدهیم اما اینجا به ما قول دادند درغیر این صورت 

دیوانه نبودم که بخواهم با این شرایط به تبریز بروم. 

چنـــدهفتهایکـــهدرتبریزبوديـــد،فضاراچطوردیدیـــد؟فکرمیکنید

ماشینسازیدرلیگبرتربماند؟

الان نمی دانم وضعیت این تیم چطور است اما فکر نکنم با این شرایطی که هست، 

این تیم ماندگار شود. وقتی حمایتی نشود معلوم است از حالا این تیم چه سرنوشتی 

خواهد داشت. 

درحالیبهچوکایتالشرفتیدکهبهنظرمیرســـداینتیمبهتازگیپایگاه

خوبیبرایمربیاناستقلالشدهاست.

این موضوع خیلی جای بحث ندارد، چون به طور مثال دو سه سال پیش آقای فرشاد 

پیوس که پرسپولیســـی هستند، اینجا کار می کردند. در هر صورت تعداد مربیان 

استقلالی درحال حاضر بیشتر و مشخص است که این اتفاق یعنی حضور متعدد 

مربیان استقلالی را در تیم های مختلف شاهد باشیم. بااین حال دلیل انتخاب خود 

من به عنوان سرمربی چوکا این بود که با مدیریت صحبت های لازم را انجام دادیم و 

قرار است از این تیم حمایت لازم بشود تا بتوانیم یک سری کارهای لازم را انجام دهیم 

تا ان شاءالله تیم را در لیگ دسته اول با یک رتبه خوب نگه داریم. 

علیلطیفیدرحالیازاینتیماستعفادادکهدریکمصاحبهاعلامکردهبود

قولتعدادمحدودیامتیازرادادهبودهواینامتیازاتراهمکسبکردهاما

درادامهتوقعاتبیشترواینموضوعباعثشداستعفابدهد.اینهمازآن

مواردنباشدکهشماپیشبینیاشرانکردهباشیدواتفاقاتدیگریبیفتد.

پیش بینی ما درحال حاضر ماندن در لیگ دسته اول است، آن هم با یک رتبه مناسب؛ 

یعنی اگر قرار است با رتبه چهاردهم در لیگ بمانیم، مطمئنا رتبه دهم را هدف قرار 

داده ایـــم. درخصوص اظهارات آقای لطیفی هم من حرفی ندارم و این اظهارات به 

خودشـــان مربوط است و من نمی توانم درباره او نظری بدهم که بگویم این حرف 

درست است یا غلط. آقای لطیفی نظراتش را مطرح کرده و من اصلا نباید درمورد 

آن حرف بزنم، چون منظور وی بنده نبودم و باشـــگاه را گفته اند و خود باشگاه اگر 

نظری دارد باید این سوال را از آنها بپرسید. 

شرایطچوکاازلحاظفنی،امکاناتومسائلمالیچطوراست؟

حتما شرایط خوب نبوده که این تیم درحال حاضر چنین وضعیتی دارد و در کورس 

نیفتادن قرار گرفته و قطعا یک ســـری مشکلات وجود داشته و دارد. اما الان بخش 

خصوصی وارد شده و یک سری امکانات را به وجود آورده و مطمئنا بخش خصوصی 

هم با نتایج دلگرم می شـــود و این یک امر منطقی است. ان شاءالله بتوانیم نتایج 

خوبی را کسب کنیم تا در ادامه بخش خصوصی بهتر بتواند سرمایه گذاری کرده و 

برای این کار دلگرم تر شود و این اتفاق هم خواهد افتاد. 

درخصوصتعددمربیاناستقلالیصحبتکردید.اینموضوعدرآیندهبه

ضرراستقلالاستیابهسوداینتیم؟ایندرحالیاستکهحدوددوسوم

تیمهایلیگبرتردرحالحاضرازسرمربیاناستقلالبهرهمیبرند.

قطعا این موضوع به ضرر استقلال نخواهد بود، چراکه وقتی مربیان استقلالی زیاد 

باشند گزینه انتخاب سرمربی برای استقلال در فصول آینده بین مسئولان باشگاه 

و تصمیم گیران امر مطمئنا بیشتر و راحت تر خواهد شد. در هر صورت این هم یک 

اتفاقی است که افتاده و این نسل جدید مربیان استقلالی بیشتری را معرفی کرده، 

شاید 10 ســـال دیگر مربیان پرسپولیس بیشتر شوند و یا ۵ سال دیگر این تعداد 

مســـاوی شود. درمجموع این اتفاق خاصی نیست که بخواهیم خیلی درمورد آن 

صحبت کنیم. بالاخره یک اتفاقی است که افتاده و فوتبالی هم محسوب می شود 

و در یک جو فوتبالی محقق شده، این طور نیست که ما بخواهیم مربی استقلالی 

تولید کنیم که درباره اش تحلیل کنیم. به نظر من این امر خیلی جای بحث ندارد، 

چون بی اهمیت است. 

فکرنمیکنیدیکمقداردراینسالهایاخیرانگارخونمربیگریبیشتری

دررگهایاستقلالیهاجاریشده؟

 نمی شود این موضوع را این طور عنوان کرد که مربیگری در خون است، چون معتقدم 

آدم باید این شغل را دوست داشته باشد. خیلی ها مربیگری را دوست دارند و خیلی ها 

هم دوســـت ندارند، همان طور که بسیاری از بازیکنان در ادامه مسیر فوتبال خود 

اصلا به سمت مربیگری نرفته و مشاغل دیگر را انتخاب می کنند. 

رقابتهایلیگقهرمانانآسیاراحتماتماشاکردهاید.استقلالاز۴بازیفعلا

۷امتیازکسبکردهوشانسخوبیبرایصعوددارد.خیلیهاازایننمایش

آبیپوشانراضیهستندوخیلیهایدیگرهمبرخیانتقاداترابهاینتیم

دراینرقابتهانسبتمیدهند،ازجملهاینکهدفاعاستقلالدرفصلجاری

لیگقهرمانانتااینجایکارناامیدکنندهظاهرشدهاست.ارزیابیکلیتان

ازاینچهاردیداراستقلالتااینجایرقابتهاچیست؟

به نظر من استقلال در این چهار بازی خوب نتیجه گرفته است، شاید اگر قبل از شروع 

مسابقات می گفتیم که مثلا تیم چهار بازی را به این نحو بازی کرده و این امتیازات به 

دست می آید، همه می گفتند خیلی هم خوب است و مشکلی نیست اما در فوتبال 

اشتباهاتی رخ می دهد، هرچند یک مقدار اشتباهات فردی خط دفاعی استقلال 

نه تنها در این رقابت ها بلکه در مسابقات لیگ نیز زیاد بوده است. این درحالی است 

که در این مدت همه را عوض کردند و همه را گذاشتند و همه مدل چیدند اما باز هم 

همه یک سری اشتباهات را مکرر انجام دادند اما این ذات فوتبال است. البته حتما 

می توان با کار کردن و تمرکز بیشـــتر این اشتباهات را کاهش داد و یا دیگر شاهد 

تکرار آنها نبود، خیلی مهم است که یک سری اشتباهات در فوتبال تکرار نشود. 

اشتباهاتیکهدردوبازیباالدحیلبیشتربهچشمآمد.

بله، من نقطه تاریک این موضوع را گل زدن بازیکنی می بینم که به تنهایی ۵ گل زده 

است، آن هم درحالی که می دانیم آن بازیکن خطرناک است. به طور مثال خود من 

مقابل علی دایی پنج یا شش دربی بازی کردم و می دانستیم که علی دایی بهترین 

گلزن پرسپولیس است و ذاتا مهاجم خطرناکی به شمار می رود و تمام تمرکز خود را 

در دربی ها می گذاشتیم تا علی دایی به استقلال گل نزند. به نظر من می شد اینجا 

هم با تدابیر بهتر مهاجم گلزن الدحیل )اولونگا( را به هر نحوی مهار کرد اما برخی 

مواقع اتفاقاتی می افتد که دیگر دســـت کادرفنی نیست و یا یک سری اشتباهات 

فـــردی به وجود می آید که نمی توان دیگر کاری کرد. البته فشـــردگی بازی ها هم 

تاثیرگـــذار بوده و نمی توان خیلی روی بحث تمرکز بازیکنان کار کرد، چراکه وقت 

و زمان کافی برای برخی مسائل وجود ندارد اما باز هم این نقطه تاریک در کارنامه 

خط دفاعی استقلال وجود دارد. 

شمابهعنوانیکیازبهترینمدافعانتاریخباشگاهاستقلالمشکلکارخط

دفاعاینباشگاهرادرحالحاضردرکجامیبینید؟

همه مسائلی که در بالا گفتم، تاثیرگذار هستند اما مهاجم الدحیل در هر دو بازی 

رفت و برگشت وقتی به استقلال گل می زند یعنی یک سری مسائل سر جای خود 

نیســـتند. درمجموع معتقدم که در جاگیری ها مشکل داریم و مدافعان یک سری 

قواعد دفاعی را رعایت نکردند اما مشـــکل اصلی در جاگیری ها بوده، به طور مثال 

وقتی روی ضربه ایستگاهی الدحیل مهاجم آنها کاملا بدون یارگیری و خالی روی 

تیر دو قرار می گیرد و به راحتی ضربه ســـر زده و گلزنی می کند، این موضوع نشان 

می دهد که مدافعان در جاگیری مشکل دارند. 

یکسریصحبتهاوانتقاداتدرخصوصمحمددانشگرمیشودکهچرا

درحالیکهاینبازیکنمیتوانستبهاستقلالکمککند،بههمراهآبیپوشان

بهعربستاننرفت.

باید این مورد را به عهده باشگاه بگذاریم و نباید در آن دخالت کنیم و نظر بدهیم. این 

موضوع نظر کادرفنی و باشگاه بوده که دانشگر نباشد و باید به آن احترام بگذاریم. 

من نمی گویم مقابله با بازیکن ســـالاری بلکه به خاطر نظم و انضباطی که به وجود 

آمده، باید به نظر کادرفنی احترام بگذاریم. هرچند اگر دانشگر بود، شاید وضعیت 

بهتر بود. بااین حال شاید هم اگر او بود، این گل ها را باز هم می خوردیم. اما در وهله 

اول باید نظم و انضباط به وجود بیاید. 

فکرمیکنیداستقلالبتواندازگروهخودصعودکند؟

اگر دو بازی آینده )با الاهلی عربســـتان و الشـــرطه عراق( را ببریم، مطمئنا شانس 

زیادی برای صعود به مرحله حذفی داریم، هرچند کسب ۶ امتیاز این شانس را هم 

می دهد که ان شاءالله نیم نگاهی هم به صدرنشینی داشته باشیم و بتوانیم به عنوان 

صدرنشین گروه راهی مرحله بعدی بشویم. به نظر من گل های زده استقلال به نفع 

این تیم شده و اگر هم قرار باشد بین سه تیم دوم برتر راهی مرحله حذفی بشویم این 

موضوع یعنی تعداد زیاد گل های زده و تفاضل گل بیشتر به سود آبی پوشان است. 

یکمقدارهمدرموردفدراسیونفوتبالوشرایطتیمملیصحبتکنیم.

خیلی خبری ندارم، ان شاءالله که موفق باشند. امیدوارم فدراسیون جدید بتواند 

با راهکارهایی که دارد، موفق عمل کند؛ به طور مثال شفاف سازی را الگو قرار داده 

و مردم را از کم و کیف کار باخبر کند و در جریان امور قرار بدهد. ان شاءالله طوری 

باشد که پست هایی هم که افراد می گیرند هم حق شان باشد و درمجموع این اتفاقات 

و جریاناتی که رخ می دهد، بحق باشد. 

شـــایدپرداختنبهاینموضوعکهنتوانســـتیمبرایتیمملیونمایندگان

فوتبالکشورماندرآسیامیزبانیرابگیریمیکمقداراتفاقناامیدکنندهای

باشد،هرچندانتخابهاییهمکهبرایسمتهایمختلفصورتمیگیرد

اصلاموجهبهنظرنمیرسدویکمقدارانتخابهاهمهراشوکهکردهاست.

من چه چیزی بگویم فدراسیون باید درمورد این مسائل توضیح بدهد. بالاخره این 

کسانی که انتخاب شدند هم از دوستان ما هستند. هرچند آینده مشخص می کند 

کدام انتخاب درست بوده، کدام انتخاب درست نبوده است. 

تیمملیایرانمیتواندبهمرحلهبعدیمقدماتیجامجهانیصعودکند؟

کار تیم ملی واقعا ســـخت اســـت. اما ا ن شـــاءالله که این اتفاق بیفتد و باز هم در 

جام جهانی حاضر باشیم. 

پاسخAFCبه»فرهیختگان«:یکهشتمنهاییقرعهکشینمیشود

صدرنشین گروه استقلال، حریف احتمالی پرسپولیس
مرحلـه گروهـی رقابت هـای لیگ قهرمانان آسـیا همچنان به 

میزبانی سـه کشـور عربسـتان، امارات و هند در منطقه غرب 

آسـیا ادامه دارد و این درحالی اسـت که با سپری شـدن چهار 

دور کامـل از رقابت هـا تقریبـا تـا حـدودی چهـره تیم هـای 

صعودکننـده مشخص شـده بـا ایـن تفـاوت کـه در بسـیاری از 

گروه هـا تنهـا بـر سـر ایـن موضـوع اختـلاف نظـر وجـود دارد 

کـه چـه تیمـی به عنـوان صدرنشـین و چـه تیمـی به عنـوان 

تیـم دوم راهـی مرحلـه بعـد خواهند شـد. درخصـوص مرحله 

یک هشـتم نهایـی رقابت هـا به دفعات در رسـانه های مختلف 

مطالب متعددی به رشـته تحریر درآمده و این درحالی اسـت 

کـه تـا پیـش از ایـن همه جـا صحبـت از آن بود کـه رقابت های 

مرحلـه یک هشـتم نهایـی و یـا یک چهـارم نهایـی غـرب آسـیا 

طبـق یـک جـدول از پیـش تعییـن شـده و بـا فرمـت خاصـی 

برگـزار خواهـد شـد، امـا بـه نـاگاه چنـد روز پیـش و با اسـتناد 

بـه آیین نامـه برگـزاری رقابت ها و همچنیـن راهنمای برگزاری 

رقابت هـا اینطـور مطرح شـد که قرار اسـت مرحله یک هشـتم 

نهایـی قرعه کشـی شـود و همین موضـوع دوگانگی عجیب را 

در بیـن هـواداران و رسـانه ها و اهالی فوتبـال به وجود آورد. از 

آنجایی که ویکی پدیای رسـمی مسـابقات که توسـط عوامل 

برگـزاری رقابت هـا کنتـرل و مدیریـت می شـود از همـان روز 

نخسـت قرعه کشـی جـدول مرحلـه یک هشـتم را بارگـذاری 

کـرد مشـخص بـود کـه طبـق یـک جـدول کلاسـیک بعـد از 

مشـخص شـدن ۳ تیـم دوم برتـر گروه هـای پنجگانـه بر طبق 

آن رقابت هـای مرحلـه یک هشـتم برگـزار خواهد شـد. 

 حرف آخر  AFC: قرعه کشی در کار نیست

بـا وجـود آنکـه در ایـن مـدت و طبـق جدول مرحله یک هشـتم 

نهایـی لیـگ قهرمانـان آسـیا تحلیل های مختلـف ارائه و حتی 

این پیش بینی مطرح شـد که شـانس برگزاری دربی آسـیایی 

در مرحلـه یک هشـتم نهایـی بـا توجـه بـه چیدمـان در جـدول 

فـوق بسـیار زیـاد اسـت، امـا همان طـور کـه در بـالا نوشـتیم 

برخـی اخبـار طـی چنـد روز اخیـر بـا اسـتناد بـه آیین نامـه 

برگـزاری رقابت هـا این طور مطرح کردند که مرحله یک هشـتم 

نهایـی تـا مرحلـه نیمه نهایـی قرعه کشـی شـده و رقبـا در ایـن 

مراحـل به صـورت قرعـه حریفـان خـود را خواهنـد شـناخت تـا 

جـدول مرحلـه یک هشـتم و بازی هـای ایـن مرحلـه بـه ایـن 

ترتیـب مشـخص شـود بـا ایـن حـال پیگیری هـای خبرنـگار 

»فرهیختگان« در روزهای نخست انتشار این خبر از مسئولان 

امـر و برگـزاری رقابت هـا و همچنیـن دسـت اندرکاران امـور 

بین الملل اسـتقلال و پرسـپولیس نشـان داد که این دوگانگی 

آنها را نیز سر در گم کرده و مشکلاتی را به وجود آورده تا جایی 

کـه هرکـدام از سـرخابی ها در ایـن خصـوص موضـع متفاوتـی 

گرفتنـد. بـا ایـن حـال خبرنگار »فرهیختـگان« روز گذشـته در 

ایـن خصـوص با یکی از مقامات رسـمی کنفدراسـیون فوتبال 

آسـیا بـه گفت وگـو پرداخـت و او رسـما اعـلام کـرد کـه مرحلـه 

یک هشـتم نهایـی طبق همـان جدول برگزار خواهد شـد. این 

مقام رسمی کنفدراسیون آسیا به »فرهیختگان« گفت: »برای 

راند 1۶ یا همان یک هشـتم نهایی، جدول درنظر گرفته شـده 

اسـت. این جدول که برطبق آن رقابت های مرحله یک هشـتم 

نهایی برگزار خواهد شـد، در زمان قرعه کشـی مشـخص شـده 

و مرحلـه اول حذفـی بـر طبـق آن برگـزار خواهد شـد.«

 الدحیل حریف پرسپولیس به جای استقلال؟ 

نکتـه قابـل توجـه اینکه با توجه به نتایج به دسـت آمده تا امروز 

همچنان شـانس برگزاری دربی آسـیایی در مرحله یک هشـتم 

نهایی کم نیست و این درحالی است که درمجموع طی چهار 

مدل یعنی صدرنشـینی یا دوم شـدن اسـتقلال و پرسـپولیس 

در گروه های شـان احتمـالات مختلفـی بـرای دربـی آسـیایی 

وجود خواهد داشـت، البته می توان صدرنشـینی پرسـپولیس 

را محتمـل دانسـت بـا ایـن حـال هنـوز بیـم و امیـد در اردوی 

اسـتقلال ادامـه داشـته و آبی پوشـان همانقـدر کـه شـانس 

صعـود را همچنـان حفـظ کرده انـد بـه همـان انـدازه نیـز ایـن 

نگرانـی وجـود دارد تـا شـاگردان فرهـاد مجیدی بـا ناکامی در 

دو دیدار باقی مانده از دور رقابت ها حذف شـوند. البته کسـب 

یـک امتیـاز از دو دیـدار رفـت و برگشـت مقابـل الدحیـل کمی 

کار را برای صدرنشـینی سـخت کرده و این درحالی اسـت که 

آبی هـا درصـورت کسـب ۶ امتیـاز از دو دیـدار باقی مانـده تنها 

درصورتی صدرنشـین خواهند شـد که الدحیل در یکی از این 

دو دیـدار امتیـاز از دسـت بدهـد. بـا ایـن حال طبـق تحلیل ها 

و پیش بینی هـای قبلـی کـه در »فرهیختـگان« ارائـه دادیم اگر 

همچنان تیم های دوم گروه های اول، سـوم و پنجم از شـانس 

بیشـتری بـرای صعود برخوردار باشـند که البتـه تا اینجای کار 

چنیـن شانسـی همچنـان برای آنهـا بیشـتر از گروه های دیگر 

محفـوظ اسـت، پرسـپولیس در مرحلـه یک هشـتم نهایـی در 

خانـه از الدحیـل یـا اسـتقلال درصـورت صدرنشـینی هرکدام 

از آنهـا میزبانـی خواهـد کرد که تا اینجای کار شـانس الدحیل 

بیشـتر است. 

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامه نگار


